
حال چش�مه كوهرنگ خوش نيس�ت و آنطور 
ك�ه اخب�ار و فيلم هاي منتش�ر ش�ده نش�ان 
مي دهد، بيش از نيمي از آب اين چشمه خشك 
شده است؛ چش�مه اي كه روزگاري هزار و 200 
ليتر بر ثانيه آب داشته حالا رو به مرگ است؛ اين 
اتفاق، مشكلات آبي زيادي را براي ساكنان اين 
منطقه ايجاد كرده است و اگر اين چشمه به طور 
كلي خشك شود، تنش آبي بيش از پيش خواهد 
ش�د. برخي از مسئولان در تلاش�ند تا تقصير 
خش�ك ش�دن كوهرنگ را به گردن تغييرات 
اقليمي و گرم شدن زمين بيندازند، اما  نمی  توان 
نقش اقدامات انسانی را هم در اين موضوع ناديده 
گرفت. گويا تونل كشي و زه كش�ي هايي كه به 
دنبال چشمه كوهرنگ انجام شده، مانند طناب 
دار به دور گردن چشمه پيچيده شده و نفس هاي 
آن را به شماره انداخته است. حالا كارشناسان 
درباره احداث تونل هاي جديد هشدار مي دهند 
و مي گوين�د با اي�ن روال ط�ي دو م�اه آينده، 
چشمه كوهرنگ به كلي خش�ك خواهد شد. 

دماي زمين ب��الا رفته و تغيي��رات اقليمي نيز در 
حال رخ دادن اس��ت، ام��ا تغييراتي كه ناش��ي از 
دستكاري هاي انس��اني در طبيعت بوده، سرعت 
از بي��ن رفتن چش��مه كوهرنگ را چندي��ن برابر 
كرده است؛ چشمه اي كه تا همين هفته هاي پيش 
سرش��ار از آب بود، اما به يكباره رو به خشك شدن 
رفته و يكي از دلايل عمده اين فاجعه به پروژه هاي 

جاه طلبانه انتقال آب مربوط مي شود. 
 هش�دار خش�ك ش�دن كام�ل چش�مه 

كوهرنگ تا 2 ماه آينده
مرتضي درخشان، رئيس نظام صنفي و منابع طبيعي 
استان چهار محال و بختياري درباره كم آب شدن 
چش��مه كوهرنگ به خبرنگار »جوان« مي گويد: 
»چش��مه كوهرنگ يكي از بهترين چشمه هايي 
بود كه ميليون ها سال، آب از آن جاري بوده است 
و هيچ وقت به اين ش��دت كم آب نش��ده بود. يكي 
از دلايل اصلي آن خشكس��الي متمادي بوده كه 
چندين و چند سال اتفاق افتاده و البته يخچال ها 
در آن منطقه كاملًا ذوب شده است، اما انتقال آب 
نيز در تسريع خشك شدن آب چشمه تأثير بسيار 
زيادي داشته است و به جرئت مي توان گفت كه اگر 
دستكاري هاي انس��اني وجود نداشت، همچنان 

چشمه كوهرنگ پر از آب بود. «
او درباره اثرات مخرب انتقال آب از چشمه و خشك 
شدن آن  اظهار مي دارد: »هر جا كه انتقال آب اتفاق 
مي افتد، اثرات مخرب و سوء بر محيط زيست را نيز 
به همراه دارد. انتق��ال آب و انفجارهايي كه در اين 
زمينه صورت مي گيرد، بخش��ي از آب را به سمت 

زمين وارد مي كند و سطح آب افت خواهد كرد. «
درخشان درباره خشك شدن چشمه كوهرنگ در 
دو ماه آينده هشدار مي دهد و مي گويد: »وضعيت 
چشمه در حال حاضر بحراني است. متأسفانه اگر 
در اين منطقه بارندگي اتفاق نيفتد تا حدود دو ماه 

آينده چشمه به طور كلي خشك خواهد شد. «
رئيس نظام صنفي و منابع طبيعي اس��تان چهار 
محال و بختياري ادامه مي دهد: »در زمان ترسالي 
خروجي آب چش��مه تا 2 هزار ليتر ب��ر ثانيه نيز 
مي رس��يد و در حال حاضر ب��ه 400 ليتر در ثانيه 
رسيده است و اينها نشان مي دهد كه حال چشمه 
كوهرنگ خوش نيست و در حال خشك شدن است. 
اگر اين اتفاق بيفتد شهرها و روستاهايي كه پيش 
از اين آب شرب خود را از چشمه تأمين مي كردند 
با مشكل تأمين آب مواجه مي شوند و اين مناطق 

كويري خواهند شد. «
او با انتقاد از سوءمديريت ها و بي توجهي نسبت به 
خشك شدن چشمه كوهرنگ مي گويد: »متأسفانه 
مسئولان به جاي كار كردن در بحث آبخوان داري 
و مقابله با خشكس��الي، فقط به طبيعت دستبرد 
زدند و نتيجه آن هم خشك شدن چشمه كوهرنگ 
شده است. ديگر آبي نيست كه وارد ذخيره گاه شود 
و از طريق چشمه بيرون بيايد. به همين دليل اين 
چشمه نفس هاي آخرش را مي كشد و خشك شدن 

آن دور از انتظار نيست. «
درخشان درباره آثار زيان بار خشك شدن درياچه 
كوهرن��گ تصريح مي كن��د: »در ح��ال حاضر در 
حوزه كارون و بهش��ت آباد دچار بحران ش��ديم و 
عملًا ش��يلات ها در پايين دست كوهرنگ خشك 
شده اس��ت. متأس��فانه اث��رات محيط زيس��تي 
خشك ش��دن درياچه كوهرنگ بس��يار فاجعه بار 
است؛ زيستگاه ها را از دس��ت خواهيم داد و بعد از 
آن زيس��تگاه جانوري نيز به خطر مي افتد، به تبع 
اين اتفاقات گرد و غبار و فرونشس��ت زمين ايجاد 

مي شود. «
او اظهار مي دارد: »بايد به مسئولان مربوطه گوشزد 
كنيم كه اگر اقدام مثبتي نمي كنند، اقدامات منفي 
نيز انجام ندهند. متأسفانه تونل هايي در حال احداث 
است كه براي ساخت آنها، انفجارهايي اتفاق مي افتد 
و اينها روند خشك شدن درياچه را سريع تر خواهد 
كرد. مسئولان بايد دست از سر طبيعت بردارند و 
اگر نمي توانند براي احياي درياچه كاري انجام دهند 

براي خشك كردن آن هم كاري نكنند!«
درخش��ان درباره اقداماتي براي احي��اي درياچه 
مي گوي��د: »مي ت��وان در بالادس��ت منطقه براي 
بارورس��ازي ابرها اقدام ك��رد و از اين طريق منبع 
تأمين آب چشمه را پر كنيم. همچنين بايد براي 
كاهش دماي شهرس��تان كوهرنگ تلاش ش��ود. 

چراكه دماي كره زمين يك درجه بيشتر شده است، 
اما با اقدامات انساني صورت گرفته در اطراف چشمه 
كوهرنگ، دماي اين منطقه 5 درجه بالاتر رفته و اين 
مسئله دليلي براي ذوب شدن يخچال هايي است كه 

منبع تأمين آب چشمه بوده اند. « 
 مديريت مصرف آبي كه نيست!

در همي��ن رابط��ه س��يد هاش��م فاطم��ي، 
كارش��ناس مس��ائل آب هم به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »چهارمح��ال و بختياري يك اس��تان 
آبخيزديده مي ش��ود و همه نگاه ها براي بردن آب 
از استان است؛ در نتيجه شرايط آب در چهارمحال 
و بختياري بحراني شده اس��ت، تا جايي كه منابع 
آب زيرزميني به شدت كاهش پيدا كرده و شرايط 
سخت شروع شده اس��ت. متأسفانه بس��ياري از 
مناطق در خصوص تأمين آب ش��رب با مش��كل 
مواجه شده اند و حدود صد روستا از طريق تانكر، 
آبرساني مي ش��ود. « او ادامه مي دهد: »بسياري از 
شهرهاي استان، مش��كل قطعي آب دارند. شهر 
كيان كه در همسايگي مركز استان قرار دارد با آب 
تانكر، تأمين آب مي شود! برخي ديگر از شهرها نيز 
روزانه چندين ساعت قطعي آب دارند و حتي در 
شهرستان كوهرنگ كه به عنوان قطب آبخيز مطرح 
است، روستاهايي وجود دارد كه مشكل كمبود آب 

شديد دارند. «
اين كارشناس مسائل آبي در پاسخ به اين سؤال كه 
بحران آب از چه زماني در چهارمحال و بختياري 
آغاز ش��ده، مي گويد: »از سال 96 مشكلات تأمين 
آب وجود داشت، اما امسال ش��ديدتر شده است. 
زماني ك��ه ذخاي��ر آب زيرزميني وجود داش��ته 
باشد، در مواقع بحراني به سراغ آن مي رويم و آب 
زيرزميني پس اندازي براي روزهاي سخت است، 
اما متأسفانه اين منبع را نيز از دس��ت داده ايم، از 
طرفي يخچال ها هم آب شده و به شدت وابسته به 

بارندگي هستيم. «
او به س��وءمديريت مس��ئولان در اين حوزه اشاره 
مي كند و مي گويد: »متأسفانه هيچگاه نگاه جدي به 
موضوع آب نشده است، در صورتي كه اگر بخشي از 
بودجه هاي كلان صرف شده براي جاده كشي را به 
موضوع آب و كشاورزي اختصاص مي دادند، امروز 

به اين شرايط بحراني نمي رسيديم. «
فاطمي با بيان اينكه در آينده بخش��ي از اس��تان 
غيرقابل سكونت خواهد ش��د، اظهار مي دارد: »دو 
دهه قبل افت آب ايس��تايي در استان، 30 الي 40 
سانتي متر بود و در حال حاضر اين عدد به دو متر 
نيز رسيده است. متأس��فانه نگاه مسئولان وزارت 
نيرو به چهارمحال و بختياري باي��د تغيير كند و 
به جاي اينكه به فكر بردن آب از اين استان باشند 
بايد واقعيت اين استان را ببيند كه خودش در آتش 

بي آبي مي س��وزد. «  او ادامه مي دهد: »در اس��تان 
همجوار ما كه فرونشس��ت زمين ديده شده است، 
در اس��تان چهار محال و بختياري نيز فرونشست 
زمين داريم و كسي به آن توجهي نمي كند. شايد 
هيچ استاني در كشور ما نباشد كه تمام دشت هاي 
اصليش ممنوعه و ممنوعه بحراني باشد. در استان 
چهارمحال و بختياري از 10 دشت اصلي، شش تاي 
آن ممنوعه و چهار تاي آن ممنوعه بحراني اس��ت 
و اجازه برداش��ت آب از آنها موجب مرگ دشت ها 

خواهد شد. « 
 كش�ورهاي خش�كي كه صادركننده آب 

شدند
فاطمي درباره راهكار براي خروج از اين بحران آبي 
مي گويد: »گرم شدن زمين يك پديده جهاني است 
كه در كشور ما نيز همين مسئله وجود دارد، اما بايد 
براي كاهش مصرف سوخت فسيلي و كاهش توليد 
گاز مونوكسيدكربن تلاش ش��ود كه متأسفانه در 
كش��ور ما  هيچ توجهي به آن نشده است. از طرفي 
بايد در مديريت مصرف آب به شدت كوشا باشيم، 
زيرا كه جز اين راهي نداريم. در كشوري هستيم كه 
بخش عمده اي در توليدات كش��اورزي را به دليل 
نداشتن برنامه براي كش��ت، محصولاتمان را دور 
مي ريزيم. فاجعه اينجاست كه ما نه الگوي كشت و 

نه شيوه هاي آبياري را رعايت نمي كنيم. «
اين كارشناس مسائل آبي ادامه مي دهد: »آبياري هاي 
نوين در كشور ما نه تنها مفيد نبوده بلكه آسيب زا هم 
بوده است؛ زيرا آبي كه صرفه جويي مي شود در منبع 
باقي نمي ماند و صرف توسعه كشت مي شود؛ مثلًا 
اگر 10 هكتار زمين را ب��ا 10 ليتر آب مي داديم، با 
آبياري نوين به 5 ليتر كاهش پيدا مي كند، اما 5ليتر 
را نمي گذاري��م در منبع بماند، بلك��ه آن را صرف 
توسعه كشت مي كنيم و 10 هكتار زمين ديگر را 

آب مي دهيم!«
او با اشاره به مديريت آبي در كشورهاي خشك دنيا 
مي گويد: »كشورهاي خيلي خشك بر مشكلات 
فائق آمدند؛ مثل كشورهاي جنوبي خليج فارس كه 
به اندازه ما آب نداشتند، اما با برنامه ريزي و اقداماتي 
مانند شيرين كردن آب توانستند مشكلاتشان را 
حل كنند و حتي به صادركننده آب تبديل شدند، اما 
ما با وجود منابع آبي بس��يار خوبي كه داش��تيم، 
بي محابا طي چند ده��ه آب مصرف كرديم و هيچ 
برنامه اي براي جايگزين و مديريت مصرف نداشته و 
نداريم. ما در دل كوير به رغم ممنوعيتي كه وجود 
دارد، كماكان برنج مي كاريم. شهرهاي كويري ما 
سرانه فضاي سبزش 146 درصد بيشتر از متوسط 
كشوري است و صنايع آب بر را در دل كوير احداث 
كرديم. اينها اشتباهاتي اس��ت كه اگر اصرار بر آن 
داشته باشيم، ادامه حياتمان در خيلي از نقاط كشور 

در هاله اي از ابهام قرار خواهد گرفت. «
 مدير عامل ش�ركت آبف�اي چهارمحال و 

بختياري: تغييرات اقليمي، مقصر است!
احمدرض��ا محم��دي، مدير عامل ش��ركت آب و 
فاض��لاب چهارمح��ال و بختي��اري ه��م درباره 
راهكار براي احياي چش��مه كوهرنگ به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »متأسفانه اين مسئله ناشي از 
خشكسالي و كم بارشي است و از عهده كسي كاري 

بر نمي آيد. «
او ادامه مي دهد: »چشمه كوهرنگ از يخچال هاي 
طبيعي زاگرس تغذيه مي كند كه با توجه به تغييرات 
اقليمي و گرم شدن كره زمين و كاهش بارندگي ها، 
منابع تغذيه كننده چشمه از بين رفته و به دنبال اين 

مسئله، آب آن نيز كاهش پيدا كرده است. «
محمدي اظهار م��ي دارد: »در س��ال آبي 1399 و 
1400 در استان چهارمحال و بختياري، بارندگي 
به ش��دت كاهش يافت و بعد از استان كرمانشاه از 
حيث كاهش نزولات جوي، در رده دوم قرار گرفتيم 
و اين يعني قرار گرفتن در وضعيت شديدترين نوع 
خشكسالي. اين از جنبه ميزان كمي بارندگي ها بود، 
اما از لحاظ كيفي اين كاهش بارندگي با تغيير رژيم 
بارندگي همراه ش��د و ريزش به صورت برف اتفاق 

نيفتاد و به صورت باران بود. «
مدير عامل ش��ركت آبفاي چهارمحال و بختياري 
مي افزايد: »توپوگرافي منطقه چهارمحال و بختياري 
به گونه اي است كه بارش به صورت باران سريعاً از 
حوزه بارندگي به صورت روان آب خارج مي شود و به 
استان هاي همجوار وارد مي شود و سهمي در تغذيه 
آبخوان يا چشمه ها نخواهد داشت. اين اتفاق در كنار 
گرمايش زمين باعث شد كه ذخاير برف ما تغذيه 
كافي در فصل زمستان نداشته باشد و در فصل بهار 
و تابستان نيز سرعت ذوب شدن يخچال ها بيشتر 
شود. در نتيجه خروجي آب چشمه زيباي كوهرنگ 

از بين رفته است. «
او در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا خشك شدن آب 
چش��مه كوهرنگ قابل پيش بيني بوده است يا نه، 
مي گويد: »در ط��ول زمان هايي كه ب��زرگان ما به 
ياد دارند و حدوداً در 80 س��ال اخير چنين اتفاقي 
نيفتاده است. به دليل تغيير اقليم ايجاد شده و طي 
حدود يك س��ال اين اتفاق براي چشمه كوهرنگ 

افتاده و قابل پيش بيني نبوده است. «
محمدي در واكنش به اظهارات برخي از كارشناسان 
مبني بر حفر تونل ها در مس��ير چشمه و خشك 
ك��ردن آب آن با دس��تكاري هاي انس��اني اظهار 
مي دارد: »مبن��اي علمي اين اظهارات مش��خص 
نيست. ضمن اينكه مسير تونل ها كه مقصر خشك 
شدن آب چش��مه كوهرنگ مطرح مي شوند، در 
مسير اين چشمه نيست. به عقيده من، عامل اصلي 
كاهش آب چشمه، كاهش بارندگي ها و ذوب شدن 

يخچال ها است. « 
به گفته او ممكن است خشك شدن چشمه هايي 
نظير چش��مه مرواريد بر اثر عوامل انسان ساخت 
باشد، ولي در خصوص چشمه كوهرنگ اين موضوع 

صدق نمي كند. 
مدير عامل آبفاي چهارمحال و بختياري در پاسخ 
به اين سؤال كه چقدر افت آب در چشمه كوهرنگ 
داش��ته ايم، مي گويد: »در اين فصل بايد چش��مه 
كوهرنگ يك متر مكعب يا ه��زار ليتر بر ثانيه آب 
مي داش��ت كه در حال حاضر كل ظرفيت چشمه 
كمتر از 400 ليتر بر ثانيه است و بيش از نيمي از آب 

اين چشمه، خشك شده است. « 
محمدي درباره مشكلات ناش��ي از خشك شدن 
آب چشمه كوهرنگ تصريح مي كند: »اگر بارندگي 
اتفاق نيفتد و اين چشمه با روند ميرايي به همين 
شكل پيش برود شش شهر و 34 روستا در استان 
چهارمحال و بختي��اري با مش��كلات آبي مواجه 

خواهند شد. «
 دعاي باران بخوانيم!

او درباره تمهيدات انديش��يده ش��ده براي احياي 
آب چش��مه و همچنين تأمين آب شرب شهرها و 
روستاهاي استان مي گويد: »براي احياي چشمه 
با توجه ب��ه از بين رفتن يخچال ه��ا، بايد به دعاي 
باران متوس��ل ش��ويم اما براي تأمين آب شهرها 
و روس��تاهايي كه با تنش آبي مواجه ش��ده اند ما 
برنامه گذر از بحران در اين ش��هرها داريم و منابع 
جايگزين پيش بيني شده است. البته مردم هم بايد 
صرفه جويي كنند تا اين كسري آب جبران شود و از 

بحران عبور كنيم. « 
محم��دي ادام��ه مي دهد: »بايد به دنب��ال منابع 
تأمين كننده آب شرب از چش��مه و چاه به منابع 
آب سطحي، نهرها و رودخانه ها باشيم كه اين يك 
پروژه بلندمدت است. البته در بخشي از استان براي 
رفع مشكلات آبي، اقداماتي انجام شده و بايد سرعت 
بيشتري به آن بخشيده شود، مابقي مناطق نيز بايد 

در دستور كار قرار بگيرد. «
مدير عامل آب و فاض��لاب چهارمحال و بختياري 
درباره نحوه آبرساني به مناطقي كه با مشكل تأمين 
آب مواجه شده اند، اظهار مي دارد: »در بحث تأمين 
آب شرب، تنش آبي در تابس��تان 1400 داشتيم 
كه از آن عبور كرديم. در پاييز خشك با مشكلاتي 
روبه رو شديم كه منابع آنها به صورت چشمه بوده 
و از دست رفته است؛ در 53 روستا در سطح استان 
آبرساني سيار داريم و با تانكر آب رساني مي كنيم. 
اما در خصوص مشكلات آبي مربوط صنايع، متولي 
امر وزارت صنعت اس��ت و بايد اين مس��ئله از آنها 

پيگيري شود. «
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داغ كوهرنگ
گفت و گوی »جوان«  با كارشناسان و مسئولان درباره خشك شدن سرچشمه كارون، دز و زاينده رود

 سرپرس��ت س��ازمان تأمي��ن اجتماعي ب��ا بيان اينك��ه موضوع 
»بازپس گيري سهام واگذارشده دولت به سازمان تأمين اجتماعي«، 
يك مشكل قانوني ميان ما، مجلس و دولت است كه حل خواهد شد، 
گفت: حتماً كسري بودجه و منابع داريم، اما متناسب سازي را با همه 
فشارهايي كه به ما وارد مي ش��ود اجرا و ماه به ماه حقوق را بر اساس 

آن مي پردازيم. 
 بنابر اعلام سازمان حفاظت محيط زيست، حدود 20 سال گذشته 
تقريباً هزار هكتار از مناطق آبسنگ هاي مرجاني خليج فارس در ايران 
به دليل فعاليت هاي انس��اني به طور كامل از بين رفته است. به عنوان 
مثال در عسلويه 360 هكتار، خارك 180 هكتار و در كيش 150 هكتار 

آبسنگ مرجاني از بين رفته است. 
 دادستان كل كشور گفت: برخي كالاها مثل برنج و ذرت در انبارها 
مانده كه بايد تعيين تكليف ش��ود؛ بعضي از اين محصولات ديگر قابل 

استفاده خوراكي نيستند و بايد هر چه سريع تر از بندر تخليه شود. 
 دبير انجم��ن تالاس��مي ايران گف��ت: بيم��اران تالاس��مي كه از 
مصرف كنندگان هميشگي خون هستند، س��الانه به 500 هزار واحد 

خون نياز دارند. 
 س��خنگوي آموزش و پرورش گفت: اگر حتي ي��ك روز مانده به 
امتحان��ات آموزش حضوري ش��ود، امتحانات نيز حض��وري برگزار 

خواهد شد. 

38 درصد اشتغالزايي كشور
 از سوي كميته امداد صورت گرفت

سرپرست معاونت اشتغال و خودكفايي كميته امداد اعلام كرد: از 
مجموع ۵2۱ هزار شغل ايجاد شده، بالغ بر ۱۹۷ هزار و ۴۹ شغل توسط 
كميته امداد ايجاد شد كه حدود 3۸ درصد اشتغال كل كشور است. 
علي اكبر خادمي با بيان اينكه برنامه كميته امداد براي ايجاد اشتغال تا 
پايان سال جاري ايجاد 300 هزار شغل است، گفت: 4۷ درصد از اشتغال 

ايجاد شده سهم زنان و عمدتاً زنان سرپرست خانوار بوده است. 
سرپرست معاونت اش��تغال و خودكفايي كميته امداد با بيان اينكه در 
هفت ماهه اول سال جاري، 94 هزار و 493 شغل توسط كميته امداد 
براي مددجويان ايجاد شده است، اظهار كرد: برنامه كميته امداد تا پايان 

سال ايجاد 300 هزار شغل است. 
وي افزود: البته معمولاً در شش ماهه اول سال فرايند تأمين اعتبارات 
از بانك ها انجام مي شود و در شش ماه دوم با قدرت بيشتري پرداخت 
تسهيلات و اشتغالزايي شروع مي شود. اين اشتغال هاي ايجاد شده در 
همه حوزه هاست، اما عمده مشاغل، مشاغل خرد و خانگي هستند كه با 

سرمايه اوليه اي توسط فرد و به صورت مستقل ايجاد مي شود. 
خادمي با بيان اينكه سال گذشته 38 درصد اشتغال كل كشور توسط 
كميته امداد ايجاد ش��د، اظهار كرد: از مجموع 521 هزار شغل ايجاد 

شده، بالغ بر 19۷ هزار و 49 شغل توسط كميته امداد ايجاد شد. 
وي با اشاره به سهم زنان و مردان به تفكيك در اشتغال هاي ايجاد شده، 
اظهار كرد: در سال 1399، 42 درصد و در شش ماهه اول سال جاري 
4۷ درصد از اش��تغال ايجاد شده س��هم زنان و عمدتاً زنان سرپرست 

خانوار بوده است. 
سرپرس��ت معاونت اش��تغال و خودكفايي كميته ام��داد در ادامه در 
خصوص بودجه س��ال 1400 نيز اظهار كرد: كل بودجه حوزه اشتغال 
11 هزار ميليارد تومان بوده است كه مقرر شده 10 هزار ميليارد تومان 
از منابع بانكي و حدود هزار ميليارد تومان توسط كميته امداد تأمين 

مي شود. 
سرپرست معاونت اشتغال و خودكفايي كميته امداد در خصوص ميزان 
وامي كه مددجويان براي ايجاد اش��تغال درياف��ت مي كنند نيز اظهار 
كرد: براس��اس توجيه فني طرح هاي مددجويي، شرايط جغرافيايي و 
ميزان هزينه كس��ب و كار مبلغ وام تعيين مي شود. سقف وام اشتغال 
50 ميليون تومان بود كه اين رقم در سال جاري به 100 ميليون تومان 

افزايش پيدا كرد. 
وي در ادامه در پاس��خ به س��ؤالي در خصوص بودجه سال 1401 هم 
گفت: درخواست كميته امداد براي بودجه سال آينده براي ايجاد 300 

تا 350 هزار شغل، 20 هزار ميليارد تومان است. 
خادمي در خصوص فرايند افراد پشت نوبتي براي دريافت وام  توضيح 
داد: سالانه حدود 400 تا 450 هزار نفر مستعد اشتغال از سوي حوزه 
مددكاري شناس��ايي و به اي��ن معاونت معرفي مي ش��وند و همكاران 
اشتغال اين افراد را بررس��ي مي كنند؛ برخي از اين افراد اساسا امكان 
ايجاد اش��تغال را ندارند كه به حوزه حمايتي بازمي گردند، اما تعدادي 
از آنها براساس مشاوره شغلي به بنگاه هاي بيروني براي استخدام اعزام 
مي شوند. بخش��ي از آنهايي هم كه توانمند هستند و مي توانند كسب 
و كار راه ان��دازي كنند، از طريق كلان پروژه هدايت ش��غلي به آنها وام 
پرداخت مي ش��ود و كس��ب و كار خود را راه اندازي مي كنند. افرادي 
هم كه نيازمند حمايت بيشتر هستند از طريق كلان پروژه شغلي كار 
خود را پيش مي برند. تعدادي از آنها نيز ممكن اس��ت شرايط اشتغال 
را نداشته باشند و نيازمند آموزش باش��ند؛ تعدادي از آنها هم مشاوره 

شغلي دريافت مي كنند. 

حسین سروقامت

عجب عرصه اي است، عرصه سياست!
گاه آدمي را تا اوج فلك بالا برده، گاه به خاك سياه مي كشاند. 

باور نداريد؟ از كسبه بهارستان بپرسيد كه ميان شعار »يا مرگ 
يا مصدق« و »مرگ بر مصدق« چند ساعت فاصله بود؟

بپرسيد چطور ممكن است با آمدن كسي »بوي رجايي آيد« و 
آنگاه به »ضد ولايت فقيه« مبدل شود؟

چطور مي شود بر سر نخواستن كس�ي كه بيش از يك دهه بر 
مسند رياست يكي از مهم ترين قوا تكيه زده، ميان اصولگرايان 

و اصلاح طلب ها دعوا شود!
. . . يا چطور ممكن است از سرديس شخصيتي رونمايي شده، 

پس از مدتي »نامرد ميدان« ناميده شود؟
مي دانيد؛ اگر من سياس�تمدار بودم، نه براي خوش�ايند فلان 

حزب و جناح كار مي كردم، نه براي ثبت در تاريخ. 
براي خدا قدم برمي داشتم كه اگر اين دنيا نشد، لااقل آن دنيا 

را داشته باشم!
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۷۰ درصد زندانيان به شكل مجازي 
در دادگاه شركت مي كنند

درص�د   ۷0 كش�ور  سراس�ر  در  ميانگي�ن  ط�ور  ب�ه 
اع�زام  دادگاه  جلس�ات  در  ش�ركت  ب�راي  زنداني�ان 
نمي ش�وند و اي�ن كار ب�ه ص�ورت مج�ازي انج�ام مي ش�ود. 
محمد كاظمي فرد، رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه در 
حاشيه رونمايي از فاز دوم سامانه  قضايي ديوان عدالت اداري درباره اين 
سامانه گفت: خدمتي كه افتتاح شد تجديد نظرخواهي در ديوان عدالت 
اداري اس��ت. پيش از اين مردم مي توانس��تند از طريق دفاتر خدمات 
الكترونيك قضايي يا وكلا و نمايندگان حقوقي از طريق ابزارهايي كه 
در اختيارشان قرار داده بوديم از محل كار دادخواست ها و شكوائيه هاي 
خود را ارسال نمايند، اما براي تجديد نظر مجبور به مراجعه حضوري 
بودند؛ حالا اين فرآيند تكميل شد و مردم مي توانند براي دادخواست 
و ش��كوائيه و تجديد نظرخواهي به دفاتر خدمات الكترونيك قضايي 
مراجعه كنند.  وي گفت: اين خدمات صرفاً مربوط به ديوان نيست و كل 

خدمات قضايي را شامل مي شود. 
كاظمي فرد خاطر نشان كرد: با توجه به پتانسيل خوب ديوان عدالت 
اداري مبني بر اينكه رس��يدگي ها به صورت غير حضوري اس��ت، اين 
ظرفيت وج��ود دارد در آينده نه چندان دور اين ام��كان را براي مردم 
فراهم كنيم كه بدون مراجعه به دفاتر خدم��ات الكترونيك قضايي از 

منزل هم بتوانند برخي از درخواست ها را انجام دهند. 
وي گفت: هوشمند سازي مسيري است كه از سال گذشته آغاز شده و 
تاكنون ۷0 سامانه و اقدامات متفاوت انجام شده تا بتوانيم به چند هدف 
برسيم. يكي از اين اهداف دسترسي آسان به عدالت است و هركس در 
هر جايي بتواند به خدمات قضايي مورد نظر دسترسي داشته باشد. در 
اين راستا اقدامات متفاوتي انجام شد، راه اندازي اپليكيشن عدالت همراه 

و درگاه ملي قوه قضائيه از اين اقدامات بود. 
وي افزود: ما مي خواهيم بحث دادرسي الكترونيك را گسترش دهيم، 
اين كار هم از سال گذشته آغاز شد و امس��ال نيز ادامه خواهد داشت؛ 
بسياري از رسيدگي هايي كه نياز به حضور اشخاص ندارد و الكترونيكي 

برگزار مي شود. 
 وي اظهار كرد: در بحث اعزام زندانيان از زندان به محاكم براي رسيدگي 
به پرونده به طور ميانگين در سراسر كش��ور ۷0 درصد زندانيان اعزام 
نمي شوند و اين كار به صورت مجازي انجام مي شود. در بعضي استان ها 

اين عدد به 90 درصد رسيده است. 

4۲ هزار نفر در طرح »بازگشت به سنگر«
خود را معرفي كردند

رئي�س س�ازمان قضاي�ي نيرو هاي مس�لح با اش�اره ب�ه اجراي 
ط�رح »بازگش�ت ب�ه س�نگر« در كش�ور، وي�ژه س�ربازاني 
ك�ه ت�رك خدم�ت كرده اند، گف�ت: تاكن�ون ۴2 ه�زار نف�ر 
در اي�ن ط�رح خ�ود را ب�ه مراج�ع قضاي�ي معرف�ي كردن�د. 
حجت الاسلام والمسلمين بهرامي افزود: طرح بازگشت به سنگر براي 

سربازاني كه ترك خدمت كرده اند در حال اجراست. 
وي اضافه كرد: در اين طرح س��ربازان به خدمت مي رون��د و در پايان 
خدمت از تخفيف قانوني حتي معافيت از كيفر بهره مند خواهند ش��د 
و تبديل و تعليق مجازات و تعليق تعقيب براي اين افراد در نظر گرفته 
خواهد ش��د.  اين مقام قضايي مصونيت و صيانت از نيرو هاي مس��لح 
را وظيفه سازمان قضايي نيرو هاي مسلح دانس��ت و گفت: در شرايط 
كرونايي به صورت جدي در آگاه سازي فعال بوديم و چند هزار نفرساعت 
كلاس آموزشي برگزار شد تا اقدامات نظاميان بر پايه آگاهي انجام شود.  
وي در خصوص پرونده شهادت يك مأمور انتظامي در صفي آباد دزفول 
نيز گفت: اين پرونده در دادگستري دزفول مطرح و در دست رسيدگي 
است و با توجه به اينكه سرعت در رسيدگي همراه با دقت، مدنظر برنامه 
تحولي قوه قضائيه است بايد به اين پرونده به سرعت رسيدگي و براي 

قاتلان حكم شرعي صادر شود. 

خيابان خاوران تاريک  است
رضايی، تهران: چراغ های روشنايی خيابان خاوران در منطقه 15 از 
سمت شرق به غرب حدفاصل خيابان نبرد جنوبی تا هاشم آباد، خاموش 
يا كم نور هستند. در اين فاصله دو ايستگاه اتوبوس بی آرتی وجود دارد 
كه مسافران برای سوار شدن بايد از عرض خيابان عبور كنند كه تاريكی 
اين محدوده باعث به وجودآمدن مش��كلاتی برای رانندگان و عابران 
پياده گرديده است. از مسئولان محترم اداره برق خواهشمنديم فكری 
به حال روشنايی اين محدوده بكنند تا هم رانندگان و هم عابران پياده  

با خطرات كمتری روبه رو باشند.

شهردار تهران: پرونده معادله تبعيض آميز
شمال - جنوب را مي بنديم

ش�هردار تهران گفت: پرون�ده معادل�ه تبعيض ش�مال � جنوب 
ب�ا اقدام�ات مختل�ف در مناط�ق ته�ران بس�ته خواه�د ش�د. 
عليرضا زاكاني در حاشيه نشست با نخبگان شهرري در جمع خبرنگاران 
گفت: از هفته قبل در سازمان هاي ش��هرداري حضور پيدا كرديم و از 
اين هفته نيز به صورت مشخص در مناطق حاضر خواهيم شد. اولين 
كار ويژه هر منطقه اين اس��ت كه پروژه هاي جدي را مد نظر قرار دهد 
تا ظرفيت هاي ش��هرداري براي تحقق و تكميل اي��ن پروژه ها به كار 

گرفته شود. 
وي افزود: از طرف ديگر ديدار با نخبگان و فرهيختگان هر منطقه براي 
ما يك نياز جدي محسوب مي شود، چراكه معتقديم شهر بر مدار مردم و 
مردم بر مدار نخبگان مي چرخد؛بنابراين محوريت تلاش در شهر را اين 

افراد بايد به عهده بگيرند و ما نيز نوكري آنها را انجام دهيم. 
زاكاني اف��زود: نكته ديگر ديدار مردمي و حض��ور در بين آحاد مردم و 
خانواده شهداست كه بتوانيم بدون واس��طه حرف آنها را بشنويم و در 

نهايت يك بسته مصوباتي براي هر منطقه داشته باشيم. 
ش��هردار تهران تأكيد كرد: به لطف خدا آغاز كار م��ا از حرم حضرت 
عبدالعظيم بود و ديدارهايي را از پروژه هاي مختلف در شهر ري داشتيم. 
تصميمات جدي براي چند كلان پروژه گرفته ش��د ك��ه برخي از آنها 
تبديل به قطب موضوعاتي در تهران مي شوند.  وي اعلام كرد: مقرر است 
پروژه هايي را در شهر ري و ساير مناطق جنوبي داشته باشيم تا بتوانيم 
پرونده معادله تبعيض آميز ش��مال- جن��وب را ببنديم. ظرفيت هاي 
بزرگي به ويژه در شهر ري وجود دارد كه توجه به آنها مي تواند نوع نياز 
و تأمين نياز شهر را از جنوب به ويژه از ري تغيير دهد. تلاش مي كنيم 
شهر ري را به افق چند هزار ساله اش نزديك كنيم تا هم سرآمد دنياي 
اسلام و هم خيره كننده چشم ها باشد؛ اميدواريم ماحصل اين اقدامات 

آسايش، ايمني، رشد، نوآوري و تحول در ري باشد. 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره ۸۸۴۹۸۴۴0 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

مهسا گربندي
  گفت  وگو


